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Opinió

Opinió

El Grup Parlamentari Reformista ha
presentat un conjunt de propostes
destinades a alleugerir els efectes de
la crisi econòmica. L’acció de l’oposi-
ció també passa per donar a conèi-
xer les iniciatives pròpies.

President del grup de CR
Joan Gabriel

Un any més, el centre termolúdic
s’ha posat a disposició de la Unicef
per dedicar una jornada solidària
per recaptar fons per a projectes a
Mauritània. Diumenge es van acon-
seguir 5.733 euros.

Director de Caldea
Miquel Pedregal

L’equip de Santa Coloma assumeix
la seva part de culpa pel mal estat
del Comunal, que ha fet que la UEFA
anul.li el partit de la Champions.
Una culpa que s’han de repartir al-
tres institucions públiques.

Vicepresident del Pidasa
Xavier Torné

Pot enviar com a carta al director fotografies de qualsevol situació que
el sorprengui o de qualsevol deficiència que descobreixi als carrers de
la seva parròquia o de qualsevol altra parròquia o ciutat que visiti.
Enviï-les a l’adreça electrònica redaccio@andorra.elperiodico.com i les
publicarem a la secció dels lectors. Preguem als lectors que amb la
fotografia especifiquin el lloc exacte i la data en què van captar la
imatge, així com una breu descripció dels fets.
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La finestra
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FRANCESC
RODRÍGUEZ

Eleccions a la CASS

Editorial L’opinió del diari només s’expressa als editorials.
Els articulistes hi exposen posicions personals.

Un IVA inferior a la
previsió inicial

FINALMENT SERÀ DEL
4,5% EL GENERAL I DE
L’1% EL MODEL
REDUÏT

¿Per què hi ha una
manca d’estímul per
exercir aquest dret
fonamental?

Coses que passen

Molta preocupació per la
CASS i poca participació

JOSEP ANTON

Rosell Pujol

NOE

A hir al matí ens vam llevar
amb la meitat dels membres
del consell d’administració

de la CASS renovada –encara que al-
guna de les persones que fins ara en

formaven part hagi tornat ha ser ele-
gida–, fruit de les eleccions efectua-
des en finalitzar el mandat de qua-
tre anys de les persones escollides en
l’anterior convocatòria, tal com esta-
bleix la normativa.

Més enllà dels noms i de les prio-
ritats marcades pels diferents candi-
dats elegits, i que no valoraré per-
què no és aquest el motiu del meu
escrit, he de dir que em continua
sobtant la baixa participació regis-
trada en aquesta ocasió, amb poques
diferències si ens fixem en els de les
altres convocatòries més immedia-
tes. En el col.legi electoral en el qual
va ser més alta, el dels empresaris i
els treballadors per compte propi,
no va arribar a l’11%.

¿Quins poden ser els motius que
porten a aquesta situació? ¿Manca
d’interès per part dels electors? ¿Po-

ca informació rebuda pels darrers?
¿Sensació que el consell d’adminis-
tració té poques atribucions? ¿Man-
ca de facilitats per exercir el vot? ¿Er-
rors en les llistes electorals? Suposo
que cadascuna de les persones que,
tot i tenir-hi dret, no han anat a vo-
tar, tenen el seu o els seus argu-
ments particulars per no haver exer-
cit el dret de sufragi actiu. També
crec que en molts casos no deu ser
cap dels que he assenyalat més
amunt. Per això penso que, a més de

constatar aquesta situació de fet, se-
ria bo poder arribar a conèixer com
més concretament millor quins són
aquests motius.

Alguns dels possibles arguments
exposats penso que poden ser fàcil-
ment descartats –encara que hi hagi
qui els reivindiqui per justificar la
seva no-participació. Tanmateix,
n’hi ha un de genèric –el primer que
he esmentat– que segur que deu ha-
ver influït en moltes ocasions en el
moment de decidir no participar.
Caldria, doncs, saber perquè hi ha
aquesta manca d’estímul per exercir
un dret que considero molt impor-
tant pel bon funcionament d’un
dels pilars essencials del nostre estat
del benestar.H
Historiador.

rconsult@andorra.ad

L’
impost sobre el valor
afegit (no sobre el va-
lor total) serà del 4,5%
el general i de l’1% el
reduït. Després de di-

verses especulacions dels qui es
van aventurar a donar per fet al-
tres xifres més elevades, el minis-
tre de Finances, Pere López, va
presentar ahir en una roda de
premsa el Projecte de llei de l’im-
post al valor afegit (IVA) que el Go-
vern ha tramitat ja al Consell Ge-
neral, i que preveu dos nivells de
pressió fiscal: un de general, del
4,5%, i el reduït, de l’1%. Es tracta
d’uns tipus inferiors a les propos-
tes que havia llançat el PS, i fins i
tot també inferior al percentatge
que CR també havia proposat.

L’IVA, agradi o no, ha de servir
per clarificar el mapa impositiu i
per posar fi a aquest ball de lletres
dels impostos de l’IMI, l’IPI, i l’ISI.
Aquest projecte de llei s’emmarca
en una reforma tributària més
àmplia, que inclouen els directes
de l’impost de societats, el d’acti-

vitats econòmiques i l’impost so-
bre la renda dels no-residents, que
també es troben a tràmit parla-
mentari.

La Llei de l’impost general indi-
recte que ha de substituir la majo-
ria d’impostos indirectes exis-
tents actualment era la pota que
faltava del model fiscal endegat
per l’Executiu socialdemòcrata.
La implantació de l’IVA ha rebut

un suport majoritari, encara que
les diferències s’han centrat bàsi-
cament en el percentatge que
s’ha d’aplicar.

La disminució que ha aplicat el
Ministeri de Finances ha de per-
metre que les posicions s’apropin
i que el debat polític i econòmic
sigui molt més fàcil. A més, cal te-

nir en compte que sectors com
ara el de l’alimentació, les begu-
des (excepte alcohòliques) ,
l’aigua, medicaments, lloguers,
serveis culturals, i prestacions en
l’àmbit hospitalari i sanitari hau-
ran d’afrontar la modalitat re-
duïda d’IVA, de l’1%.

El ministeri manté la convicció
que el canvi en l’estructura impo-
sitiva indirecte serà beneficiosa
per a la recaptació i alhora no ge-
nerarà un augment de la pressió
fiscal, ni tampoc afectarà negati-
vament al diferencial de preus
amb els països veïns, uns efectes
que es temia des de la Cambra de
Comerç, que apostava encara per
un IVA més reduït.

De fet, aquest 4,5% queda molt
per sota del 18% espanyol que en-
trarà en vigor demà, del 15% de
Luxemburg o del 19,6% francès, i
demostra un esforç del Gabinet
socialdemòcrata per ajustar al
màxim la pressió fiscal per man-
tenir la competitivitat. Com que
es tracta d’una substitució dels
impostos actuals (l’ISI ja és del
4%), sembla exagerat atribuir a
l’IVA un efecte desestabilitzador i
el diferencial de preus (que ja no
ho és tant) s’ha de poder mante-
nir, ja que Andorra tindrà un IVA
molt allunyat de la mitjana de la
resta de països europeus.

L
a baixa participació en les
eleccions de la CASS ens
obliga a meditar en pro-
funditat sobre el com i el
perquè del fet i les con-

seqüències de futur. Sempre que es
vol provocar por es parla de la crisi
de la CASS i el seu tràgic futur. Si re-
passem les hemeroteques, en els dar-
rers 13 anys veurem que el tema es
repeteix i sempre en el mateix con-
cepte. Un problema com el que s’es-
bossa hauria d’obligar, a qui tant es
lamenta i veu amb feredat el futur, a
motivar-se a buscar solucions. Una
de les mes importants es la partici-
pació en l’activitat mateixa de la
CASS. La baixa quantitat de votants
en les darreres eleccions –un 94’3%
no n’ha fet ni cas– ens informa i re-
corda que sense un sentiment
col.lectiu es fa difícil aconseguir so-
lucions globals per als problemes.

És significatiu, a la vegada, que la
incidència mes destacada de votants
es faci en el sector dels empresaris i
autònoms. Això demostra que la se-
va visió corporativista és més forta
que les dels assalariats. També po-
dria ser que qui depèn d’un sou no
tingui massa clara la seva participa-
ció efectiva en el desenvolupament
de la Institució i, de la mateixa ma-
nera que en molts altres aspectes no

se li permet votar, en aquesta ocasió
que sí que en té l’oportunitat, s’inhi-
beixi rotundament pensant que tot
està dat i beneit, cosa que no és pas
certa.

Els resultats són els que són i la
feina que tenen per endavant els
nous responsables no serà fàcil, pre-
cisament, en època de tisorades fe-
rotges en tot allò que afecti la socie-
tat del benestar. Es busca com sortir
de la crisi a les empreses. Curiosa-
ment l’entitat que més representa la
població no és present en les delibe-
racions a fons, i ho és massa en la
política de cafè. Finalment, un re-
cord. Fa temps va córrer un rumor
–molt ben dirigit–sobre la futura
Presidència de la CASS. Els fets han
desmentit la mentida interessada i
posat les coses al el seu lloc exacte.H
Periodista.

jarosell@andorra.elperiodico.com


